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Prehľad udalostí na piatok 18. októbra  
  18. 10. 2024, 6:30, Zdroj: TASR, Vydavateľ: Tlačová agentúra Slovenskej republiky, Sentiment: Neutrálny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v

Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, UPJŠ

Prehľad udalostí na piatok 18. októbra

Vedúci vydania:

predpoludním: R. Turoňová

popoludní: J. Vajdeľová

----------------------------------------------------------------

E - mail: domred@tasr.sk, tel.: 59 21 04 58

dispecing@tasr.sk, tel.: 0905 282 190

----------------------------------------------------------------

Technická podpora: 0905/505 721

----------------------------------------------------------------

Znovuotvorenie Gazdovského dvora s kontaktnou lúkou

Bratislava, zoologická záhrada

text

Konferencia Pôrod na Slovensku 2024 ( 17. – 19. októbra)

Bratislava, hotel NH Bratislava Gate One, Ambrušova 7

Azyl Shorts - festival krátkeho filmu (18. - 19. októbra)

Témou ročníka bude "TABU"

Banská Bystrica, Múzeum SNP

text

Jeden svet (18. – 27. október)

- festival začne dokumentárnym filmom Nepodľahnem nenávisti

Bratislava, kino Lumière, Špitálska č. 4

text

09.00 Festival Depozit (18. - 19. okóber)

Festival dostupného bývania

14.30 Otvorenie festivalu

Trnava, Pekárska č. 40

text

08.30 DOD Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach

8.30 – Oficiálne otvorenie DOD prorektorkou pre interdisciplinárne vzdelávanie a inovácie doc. PaedDr. Renátou Orosovou, PhD.

9.00 – Prezentácia fakúlt a ústavu telesnej výchovy športu na jednotlivých stanovištiach

Košice, UPJŠ, kampus, Moyzesovej č. 9

https://mediaboard.com/
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09.30 TK ministra školstva, výskumu, vývoja a mládeže SR Tomáša Druckera

Téma: Prieskum spokojnosti študentov Hodnoť.to - vyhodnotenie

Bratislava, MŠVVaM SR, tlačové centrum, Stromová č. 1

text, zvuk, live

09.45 TK strany Sloboda a Solidarita

Téma: Výzva premiérovi a šéfovi ÚRSO kvôli avizovanému zdražovaniu vody

Košice, Pravicový dom, Poštová č. 14

text, zvuk

10.00 TK nadácie Zastavme korupciu, Únie autodopravcov a Aliancie cestnej pomoci

Téma: Výzva vláde na ukončenie zmluvy so spoločnosťou SkyToll

Bratislava, Binarium, Staré Grunty č. 18

10.00 Decéniá pre život

10.00 - 100. výročie vzniku štátnych lesov vo Vranove nad Topľou

Zámutov, lesná správa, Zámutov č. 1050

13.00 - 205. výročie narodenia lesníka Jozefa Dekreta Matejovie

Vranov nad Topľou, Mestský dom kultúry, M. R. Štefánika č. 875

text

10.00 Zlatý žobrák - Medzinárodný festival lokálnych televízií

(14. - 20. októbra)

- Stretnutie lokálnych televízií spolku Lotos

- Prezentácia Kreatívneho centra Slovenskej televízie

Košice, Kasárne, Kulturpark

10.30 Program prezidenta SR Petra Pellegriniho

10.30 - Prijatie ministra zdravotníctva SR Kamila Šaška

- fototermín

11.15 - Tlačové vyhlásenie prezidenta SR

Bratislava, Prezidentský palác, Hodžovo námestie č.1

text, zvuk

10.30 TK ministra pôdohospodárstva a rozvoja vidieka SR Richarda Takáča

Tlačová konferencia ministra pôdohospodárstva a rozvoja vidieka SR Richarda Takáča za účasti generálneho riaditeľa
Pôdohospodárskej platobnej agentúry Mareka Čepka

Bratislava, MPRV SR, foyer, Dobrovičova č. 12

text, zvuk

11.00 TK ministra investícií, regionálneho rozvoja a informatizácie SR Richarda Rašiho a štátneho tajomníka MIRRI SR Michala Kaliňáka

https://mediaboard.com/
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Téma: 14 miliónová výzva pre najmenej rozvinuté regióny Strednej Európy a Rezortný deň

Medzilaborce, Mestský úrad, Mierová 326

text, zvuk

11.00 TK ministra vnútra SR Matúša Šutaja Eštoka, prvej štátnej tajomníčky MV SR Lucie Kurilovskej, prezidenta Hasičského a
záchranného zboru Adriána Mifkoviča

Téma: Otvorenie novej Autoškoly Ministerstva vnútra SR vo Výcvikom centre Hasičského a záchranného zboru Lešť.

Po ukončení tlačovej konferencie sa uskutoční prehliadka vozidiel.

Pliešovce, Výcvikové centrum HaZZ Lešť, časť Zábava

https://maps.app.goo.gl/oL4R5chgUVfGSvLM8

text

11.30 TK podpredsedu NR SR a predsedu SNS Andreja Danka a ministra cestovného ruchu a športu Dušana Keketiho

Téma: Nové financovanie športu

Poprad, AquaCity, Športová 1397/1

Text, Zvuk, foto, video

11.45 TK hnutia Slovensko

Téma: Ficova drahota: Stanovisko k vyhláseniu Petra Pellegriniho

Bratislava, pred Prezidentským palácom, Hodžovo námestie č. 1

text, zvuk

11.45 TK hnutia progresívne Slovensko

Téma: Sľuby sa sľubujú… Ako minister Blanár o diplomatoch pekne hovorí a potom ich vyhodí

Bratislava, centrála PS, Štúrova č. 4, vchod z Jesenského ulice

text, zvuk

12.00 Otvorenie zrekonštruovanej Základnej školy Kataríny Brúderovej

- Brífing a prehliadka areálu

- Deň otvorených dverí - "Zoznámme sa"

15.00 h - Prezentácia knižnice, panelová diskusia, tvorba najdlhšej girlandy

Bratislava, ZŠ Kataríny Brúderovej, Osloboditeľská č. 1

text, zvuk

12.20 TK hnutia Progresívne Slovensko

Téma: Aktuálna politická situácia

Bratislava, centrála PS, Štúrova č. 4, vchod z Jesenského ulice

text, zvuk

13.00 TK Nemocnice s poliklinikou svätého Jakuba, n. o.

Téma: Komponent 11: Obnova, stavebné práce (rekonštrukcia) a prístavba Pavilónu hlavný monoblok - II. etapa_

https://mediaboard.com/
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Bardejov, NsP sv. Jakuba, pavilón riaditeľstvo, 2. poschodie

text

13.00 Otvorenie výstavy: Príbeh verejného cintorína + TK

- Súčasťou výstavy je aj tlačová konferencia

Košice, verejný cintorín, Rastislavova ulica

text, zvuk

14.00 150. výročie narodenia J. G. Tajovského (18. - 19. októbra)

Slávnostné podujatie pri príležitosti 150. výročia narodenia Jozefa Gregora Tajovského: Život musí mať cveng

- inaugurácia poštovej známky Osobnosti: Jozef Gregor Tajovský (1874 - 1940)

Banská Bystrica, Tajov

text

16.30 Prehliadka technologického zázemia hokejovej Steel Arény po rekonštrukcii a modernizácii

- slávnostné otvorenie v zápase HC Košice so Slovanom Bratislava

- TK po skončení prehliadky

Košice, Steel Aréna, pri rampe/vstupe do areálu, Nerudova č. 12

text, zvuk

18.00 Dni českej kultúry 2024

Koncert zmiešaného speváckeho zboru Vysokej školy ekonomickej z Prahy Musica Oeconomica Pragensis

Košice, Evanjelický kostol, Mlynská ulica

18.00 Trnavské dni zborové (18. - 19. október)

- výročný koncert zboru Cantica nova – posledný koncert pod vedením zbormajstra Gabriela Kalapo

- koncert trnavských mestských zborov

- robotnícky spevokol Bradlan – zbormajster Andrej Rapant

- miešaný spevácky zbor Cantica Znova – zbormajster Gabriel Kalapoš

- miešaný spevácky zbor Tirnavia – zbormajster Michal Stahl

Trnava, MTF STU, aula, Ul. Jána Bottu č. 25

text, foto

19.00 780 rokov Michaloviec - hrdosti a histórie v srdci Zemplína (18. - 19. október)

Michalovce, Mestské kultúrne stredisko

19.00 Bratislavské Jazzové dni (18. - 20. október)

Bratislava, A4 Studio, Trnavská cesta č. 39

text

Správy ekonomického charakteru vydá ekonomická redakcia TASR.

https://mediaboard.com/


Mediaboard Slovakia s. r. o. | mediaboard.com 6

Informácie o očakávaných udalostiach nájdete aj v aplikácii TASR Kalendárium na adrese kalendarium.tasr.sk

bav

Autor: BAV
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Aktualizovaný prehľad udalostí na piatok 18. októbra  
  18. 10. 2024, 9:22, Zdroj: TASR, Vydavateľ: Tlačová agentúra Slovenskej republiky, Sentiment: Neutrálny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v

Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, UPJŠ

Aktualizovaný prehľad udalostí na piatok 18. októbra

Vedúci vydania:

predpoludním: R. Turoňová

popoludní: J. Vajdeľová

----------------------------------------------------------------

E - mail: domred@tasr.sk, tel.: 59 21 04 58

dispecing@tasr.sk, tel.: 0905 282 190

----------------------------------------------------------------

Technická podpora: 0905/505 721

----------------------------------------------------------------

Znovuotvorenie Gazdovského dvora s kontaktnou lúkou

Bratislava, zoologická záhrada

text

Konferencia Pôrod na Slovensku 2024 ( 17. – 19. októbra)

Bratislava, hotel NH Bratislava Gate One, Ambrušova 7

Azyl Shorts - festival krátkeho filmu (18. - 19. októbra)

Témou ročníka bude "TABU"

Banská Bystrica, Múzeum SNP

text

Jeden svet (18. – 27. október)

- festival začne dokumentárnym filmom Nepodľahnem nenávisti

Bratislava, kino Lumière, Špitálska č. 4

text

09.00 Festival Depozit (18. - 19. október)

Festival dostupného bývania

14.30 Otvorenie festivalu

Trnava, Pekárska č. 40

text

08.30 DOD Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach

8.30 – Oficiálne otvorenie DOD prorektorkou pre interdisciplinárne vzdelávanie a inovácie doc. PaedDr. Renátou Orosovou, PhD.

9.00 – Prezentácia fakúlt a ústavu telesnej výchovy športu na jednotlivých stanovištiach

Košice, UPJŠ, kampus, Moyzesovej č. 9

https://mediaboard.com/
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09.30 TK ministra školstva, výskumu, vývoja a mládeže SR Tomáša Druckera

Téma: Prieskum spokojnosti študentov Hodnoť.to - vyhodnotenie

Bratislava, MŠVVaM SR, tlačové centrum, Stromová č. 1

text, zvuk, live

09.45 TK strany Sloboda a Solidarita

Téma: Výzva premiérovi a šéfovi ÚRSO kvôli avizovanému zdražovaniu vody

Košice, Pravicový dom, Poštová č. 14

text, zvuk

10.00 TK nadácie Zastavme korupciu, Únie autodopravcov a Aliancie cestnej pomoci

Téma: Výzva vláde na ukončenie zmluvy so spoločnosťou SkyToll

Bratislava, Binarium, Staré Grunty č. 18

10.00 Decéniá pre život

10.00 - 100. výročie vzniku štátnych lesov vo Vranove nad Topľou

Zámutov, lesná správa, Zámutov č. 1050

13.00 - 205. výročie narodenia lesníka Jozefa Dekreta Matejovie

Vranov nad Topľou, Mestský dom kultúry, M. R. Štefánika č. 875

text

10.00 Zlatý žobrák - Medzinárodný festival lokálnych televízií

(14. - 20. októbra)

- Stretnutie lokálnych televízií spolku Lotos

- Prezentácia Kreatívneho centra Slovenskej televízie

Košice, Kasárne, Kulturpark

10.30 Program prezidenta SR Petra Pellegriniho

10.30 - Prijatie ministra zdravotníctva SR Kamila Šaška

- fototermín

11.15 - Tlačové vyhlásenie prezidenta SR

Bratislava, Prezidentský palác, Hodžovo námestie č.1

text, zvuk, foto, video, live

10.30 TK ministra pôdohospodárstva a rozvoja vidieka SR Richarda Takáča

Tlačová konferencia ministra pôdohospodárstva a rozvoja vidieka SR Richarda Takáča za účasti generálneho riaditeľa
Pôdohospodárskej platobnej agentúry Mareka Čepka

Bratislava, MPRV SR, foyer, Dobrovičova č. 12

text, zvuk

11.00 TK ministra investícií, regionálneho rozvoja a informatizácie SR Richarda Rašiho a štátneho tajomníka MIRRI SR Michala Kaliňáka

https://mediaboard.com/
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Téma: 14 miliónová výzva pre najmenej rozvinuté regióny Strednej Európy a Rezortný deň

Medzilaborce, Mestský úrad, Mierová 326

text, zvuk

11.00 TK ministra vnútra SR Matúša Šutaja Eštoka, prvej štátnej tajomníčky MV SR Lucie Kurilovskej, prezidenta Hasičského a
záchranného zboru Adriána Mifkoviča

Téma: Otvorenie novej Autoškoly Ministerstva vnútra SR vo Výcvikom centre Hasičského a záchranného zboru Lešť.

Po ukončení tlačovej konferencie sa uskutoční prehliadka vozidiel.

Pliešovce, Výcvikové centrum HaZZ Lešť, časť Zábava

https://maps.app.goo.gl/oL4R5chgUVfGSvLM8

text

11.30 TK podpredsedu NR SR a predsedu SNS Andreja Danka a ministra cestovného ruchu a športu Dušana Keketiho

Téma: Nové financovanie športu

Poprad, AquaCity, Športová 1397/1

Text, Zvuk, foto, video

11.45 TK hnutia Slovensko

Téma: Ficova drahota: Stanovisko k vyhláseniu Petra Pellegriniho

Bratislava, pred Prezidentským palácom, Hodžovo námestie č. 1

text, zvuk

11.45 TK hnutia progresívne Slovensko

Téma: Sľuby sa sľubujú… Ako minister Blanár o diplomatoch pekne hovorí a potom ich vyhodí

Bratislava, centrála PS, Štúrova č. 4, vchod z Jesenského ulice

text, zvuk

12.20 TK hnutia Progresívne Slovensko

Téma: Aktuálna politická situácia

Bratislava, centrála PS, Štúrova č. 4, vchod z Jesenského ulice

text, zvuk

13.00 Otvorenie zrekonštruovanej Základnej školy Kataríny Brúderovej

- Brífing a prehliadka areálu

- Deň otvorených dverí - "Zoznámme sa"

15.00 h - Prezentácia knižnice, panelová diskusia, tvorba najdlhšej girlandy

Bratislava, ZŠ Kataríny Brúderovej, Osloboditeľská č. 1

text, zvuk

13.00 TK Nemocnice s poliklinikou svätého Jakuba, n. o.

Téma: Komponent 11: Obnova, stavebné práce (rekonštrukcia) a prístavba Pavilónu hlavný monoblok - II. etapa_

https://mediaboard.com/
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Bardejov, NsP sv. Jakuba, pavilón riaditeľstvo, 2. poschodie

text

13.00 Otvorenie výstavy: Príbeh verejného cintorína + TK

- Súčasťou výstavy je aj tlačová konferencia

Košice, verejný cintorín, Rastislavova ulica

text, zvuk

14.00 150. výročie narodenia J. G. Tajovského (18. - 19. októbra)

Slávnostné podujatie pri príležitosti 150. výročia narodenia Jozefa Gregora Tajovského: Život musí mať cveng

- inaugurácia poštovej známky Osobnosti: Jozef Gregor Tajovský (1874 - 1940)

Banská Bystrica, Tajov

text

16.30 Prehliadka technologického zázemia hokejovej Steel Arény po rekonštrukcii a modernizácii

- slávnostné otvorenie v zápase HC Košice so Slovanom Bratislava

- TK po skončení prehliadky

Košice, Steel Aréna, pri rampe/vstupe do areálu, Nerudova č. 12

text, zvuk

18.00 Dni českej kultúry 2024

Koncert zmiešaného speváckeho zboru Vysokej školy ekonomickej z Prahy Musica Oeconomica Pragensis

Košice, Evanjelický kostol, Mlynská ulica

18.00 Trnavské dni zborové (18. - 19. október)

- výročný koncert zboru Cantica nova – posledný koncert pod vedením zbormajstra Gabriela Kalapo

- koncert trnavských mestských zborov

- robotnícky spevokol Bradlan – zbormajster Andrej Rapant

- miešaný spevácky zbor Cantica Znova – zbormajster Gabriel Kalapoš

- miešaný spevácky zbor Tirnavia – zbormajster Michal Stahl

Trnava, MTF STU, aula, Ul. Jána Bottu č. 25

text, foto

19.00 780 rokov Michaloviec - hrdosti a histórie v srdci Zemplína (18. - 19. október)

Michalovce, Mestské kultúrne stredisko

19.00 Bratislavské Jazzové dni (18. - 20. október)

Bratislava, A4 Studio, Trnavská cesta č. 39

text, foto

Správy ekonomického charakteru vydá ekonomická redakcia TASR.

https://mediaboard.com/
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Informácie o očakávaných udalostiach nájdete aj v aplikácii TASR Kalendárium na adrese kalendarium.tasr.sk

bav pop

Autor: POP
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TUKE a UPJŠ hostili zasadnutie Slovenskej rektorskej konferencie vo Vysokých Tatrách

Uchádzači

TUKE poskytuje široký výber možností vzdelávania vo všetkých 3 stupňoch štúdia na 9 fakultách v slovenskom a anglickom jazyku.
Internacionalizácia vzdelávania poskytuje široké možnosti uplatnenia sa slovenských i zahraničných študentov v krajinách EÚ.

Univerzita

Technická univerzita v Košiciach je verejnou vysokou školou, ktorá pokrýva široké spektrum potrieb vzdelávania nielen pre región
východného Slovenska, ale v mnohých odboroch je jediným centrom vedy, výskumu a vzdelávania nielen na Slovensku, ale aj v
stredoeurópskom priestore.

Fakulty

TUKE má v súčasnosti 9 fakúlt technického, ale aj umeleckého smeru.

Pracoviská

Celoškolské pracoviská sú neoddeliteľnou súčasťou univerzity pričom plošne zabezpečujú vzdelávacie, technicko-hospodárske,
informačno-komunikačné, stravovacie a športové činnosti.

Štúdium

TUKE poskytuje, organizuje a zabezpečuje vysokoškolské vzdelávanie v rámci akreditovaných študijných programov prvého (bakalárske
štúdium), druhého (inžinierske a magisterské štúdium) a tretieho (doktorandské štúdium) stupňa.

Výskum

Aktivita v oblasti výskumu je na TUKE jednou z kľúčových činností popri vzdelávaní. V oblasti vedy, techniky, umenia a kultúry vykonáva
TUKE základný výskum, aplikovaný výskum a vývoj.

Kontakt

Pre bližšie informácie sú k dispozícii naše kontakty.
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Svet okolo nás  
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[strojový prepis] …Dnes sa spolu s botanikom Martinom piznákom vyberieme do jednej z nich. Poprechádzame sa po záhradách vily
Ikar leta, ktorú v Zermatte začali stavať už koncom sedemnásteho storočia. Pýtala sa do nka dešková? Jazero komu?…
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Je medveď premnožený? Chystá sa nová štúdia. Zoológ: Zásahové tímy sú potrebné, ale Tarabova aktivita je perfídna

Smrteľný útok na muža pri obci Hybe znova obrátil pozornosť na problém s medveďom hnedým. Minister životného prostredia Tomáš
Taraba (nom. SNS) okrem rozšírenia výnimky na jeho odstrel prichádza aj s rozšírením zásahových tímov. Eliminovať tak chcú strety
človeka s medveďom, ktoré predstavujú najvážnejšie škody. Odborník Marcel Uhrin zdôrazňuje, že plošný odstrel nepomohol, ale
preventívne opatrenia, ktoré dostali strety na minimum áno. Dôvodom na všetky zásahy je údajné premnoženie veľkej šelmy. Názory na
to, či sa medveď rozšíril, alebo nie, sa rôznia. Aj preto sa chystá nová štúdia.

Tomáš Taraba o odstrele medveďa v Liptovskom Mikuláši

Video

Zdroj: Pravda

Chystá sa nová štúdia

Kým podľa Tarabu a Huliaka je dôvodom častejších stretov človeka s medveďom ich premnoženie, odborníci majú iný názor. Napriek
tomu, že nie sú kategoricky proti odstrelu problémových jedincov, zdôrazňujú, že potrebná je v prvom rade prevencia a riadna príprava aj
zásahových tímov. Či je medveď hnedý aktuálne skutočné premnožený, alebo nie, sa teraz nedá jasne posúdiť. Všetky informácie a
štatistické ukazovatele podľa Tarabu ukazujú, že sa medveď hnedý rozšíril. Na Slovensku boli doposiaľ zrealizované dve štúdie
zamerané na odhad početnosti medveďa hnedého. V oboch sa odhad početnosti stanovil na základe analýzy DNA z nazbieraných
vzoriek (trus, moč, srsť a pod.).

Prvú štúdiu vyhotovila Technická univerzita vo Zvolene ešte v roku 2014 – odhad bol stanovený na 1 256 jedincov. Druhá štúdia, ktorú
realizovali vedci z Univerzity Karlovej a Českej zemědělskej univerzity, odhadla v roku 2023 populáciu na 1 056 jedincov a nepreukázala
ich premnoženie.

V niektorých miestach, ako napríklad na Poľane, sa tento rok podľa výsledkov tamojšieho sčítania nachádzalo o sto jedincov viac ako v
roku 2023, čo však neznamená ich premnoženie na celom území, ale len v niektorých lokalitách. Podľa slovenských vedcov Petra
Kaňucha a Petra Klingu závery, ku ktorým Česi prišli, nie sú správne a nedajú sa aplikovať na celé územie Slovenska, iba na niektoré
oblasti, napríklad Poľanu, Muránsku planinu, Veľkú a Malú Fatru.

Podľa zoológa a profesora z Ústavu biologických a ekologických vied Univerzity P. J. Šafárika v Košiciach (UPJŠ) Marcela Uhrina
vedecké dáta hovoria, že najhustejšia populácia na Slovensku je zrejme v širšej oblasti Poľany. „Je to dôsledok kombinácie vysokej
úživnosti krajiny, vhodnosti habitátov, ale aj tradície v prikrmovaní a pozorovaní medveďov, čo tam viedlo aj k zvýšenej miere pozorovaní
či stretov,“ vysvetlil pre Pravdu.

Predseda poslaneckého klubu KDH Igor Janckulík: Za najväčší úspech považujem zákon, ktorý sa týka medveďov

Video

Zdroj: TV Pravda

O niekoľkonásobnom premnožení hovoril aj poslanec klubu SNS a predseda Národnej koalície Rudolf Huliak a ešte v januári tohto roka
avizoval opätovné sčítanie medveďov. Huliak pre Pravdu potvrdil, že komplexnú štúdiu ide robiť Štátna ochrana prírody SR (ŠOP SR) v
spolupráci s Národným lesníckym centrom (NLC), technickými univerzitami a Slovenskou akadémiou vied SR (SAV SR).

„Čiže všetky akreditované štátne inštitúcie, aby sme získali relevantné skutočné čísla početnosti medvedej populácie a mohli sme
požiadať komisiu v Bruseli o preklasifikovanie medveďa hnedého zo štvrtého stupňa do piateho a mohol byť obhospodarovaný, plošne
riešený vzhľadom na početnosť a problémy z nej plynúce,“ uviedol poslanec za SNS s tým, že cieľom je rovnako zachovať populáciu
medveďa zdravú a prosperujúcu.

Slovenská technická univerzita (STU) vo Zvolene sa zatiaľ na štúdii nepodieľa. „Lesnícka fakulta sa momentálne vo svojej
vedeckovýskumnej činnosti nevenuje problematike zisťovania veľkosti populácie medveďa na Slovensku,“ uviedol pre Pravdu Ján Lichý z
kancelárie rektora STU. Pravda oslovila NLC aj SAV SR.

Taraba a Huliak pred voľbami tímy kritizovali
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Uhrin považuje ako zoológ a ekológ za premnožený taký druh, ktorý sa dostal do stavu vyčerpania svojich zdrojov, najmä potravných,
prípadne biotopových. „To v prípade medveďa na území Slovenska rozhodne neplatí, prirodzená potravná ponuka je dostatočná, navyše
populáciu prikrmujeme, úmyselne či neúmyselne, ale to je medveďovi ‚jednoʻ,“ hovorí odborník.

Nepochopiteľné. Autom hnal medveďa medzi rodinnými domami v Očovej

Video

Zdroj: TV Pravda

„Ak však za problém považujeme riziko stretov vrátane tých smrteľných, tak z môjho pohľadu nie je až tak podstatná znalosť veľkosti
populácie, ale skôr opatrenia, smerujúce k zníženiu tohto rizika,“ uviedol Uhrin. Pripomína, že vedecké dáta hovoria, že k stretom
dochádza aj v oblastiach, kde sa medveď loví, ale aj v oblastiach, kde sa neloví.

„Popri priebežnej eliminácii naozaj problémových jedincov, teda jedincov, ktoré sa habituovali na pohyb v blízkosti ľudí, považujem za
kľúčové preventívne opatrenia, odstraňovanie aditívnej potravy, vzdelávanie návštevníkov prírody a zavedenie mechanizmov
informovanosti,“ uviedol. Práve to by mohli robiť zásahové tímy. „Plošný odstrel nie je riešením, ten sme už mali a k stretom dochádzalo,“
zdôraznil. Huliak navrhol odstrel 30 synantropných jedincov, ale aj každoročný odstrel na reguláciu populácie.

Rozšírenie zásahových tímov je Tarabova iniciatíva, s ktorou prišiel v októbri na vládu. Do konca roka by mali vzniknúť dva zásahové
tímy pre národné parky TANAP a NAPANT. Cieľom je vznik takýchto tímov v každom národnom parku. Plán šéfa envirorezortu je jasný –
byť pripravený v najviac postihnutých oblastiach a zabezpečiť, aby bola eliminácia problémových jedincov efektívna a rýchla. Zoológ však
pripomína že práve Taraba a Huliak pred voľbami zásahové tímy kritizovali. „Neskôr dopustili, aby do nich vstúpili prevažne poľovníci bez
snahy o realizáciu preventívnych opatrení a tiež dopustili, aby zásahové tímy opustili odborníci,“ uviedol.

„Považujem preto aktuálnu aktivitu pána Tarabu za perfídnu, bez ohľadu na to, že existencia zásahových tímov je naozaj potrebná;
ostatne, v krajinách s výskytom medveďov je v rôznej podobe štandardnou súčasťou manažmentu týchto šeliem,“ hovorí odborník.
Zásadnou otázkou podľa neho bude, čo bude prioritizáciou činnosti týchto tímov a ako budú technicky a personálne zabezpečené. „Ak
ich prioritou bude len odstrel na úkor preventívnych opatrení, potom nie je aktivita pána ministra myslená úprimne,“ myslí si.

Huliak chce do názvu klubu SNS doplniť Národnú koalíciu

Video

Zdroj: Pravda

„Napríklad v Podtatranskej oblasti sa vďaka aktívnym preventívnym opatreniam Zásahového tímu sever podarilo dostať počet stretov na
takmer minimum a problém ako taký sa v princípe vytratil,“ zdôraznil Uhrin. Opačným príkladom je situácia v blízkosti Turčianskej
Štiavničky, kde sa v okolí cintorína či obľúbenej turistickej atrakcie – prameňa Medokýš, vyskytujú medvede na čoraz pravidelnejšej báze.
Starosta pravidelne občanov informuje a výskyt šelmy nahlasuje zásahovému tímu. Turiec spadá do kompetenčného územia
Zásahovému tímu – Západ.

Jeho vedúci Juraj Žiak pre MY Turčianske noviny uviedol, že od začiatku septembra evidujú spolu 145 hlásení o pohybe medveďa.
Zásahový tím sa snaží problémové medvede vyhnať z blízkosti dedín. Snažia sa o to plašením, streľbou z plynovej pištole so šrapnelom,
nastreľovaním problémového jedinca gumenými projektilmi, montážou akustických plašičiek, monitorovacími zariadeniami a elektrickými
ohradníkmi.

„Ak sa ani po opakovanej systematicky realizovanej preventívnej činnosti nepodarí jedincovi prinavrátiť plachosť, pristupujeme k samotnej
eliminácii,“ povedal Žiak s tým, že sú plánované aj ďalšie odstrely. Od mája do 15. októbra v oblasti podhoria Veľkej a Malej Fatry usmrtili
24 problémových medveďov. Aktuálne na Slovensku pôsobí päť zásahových tímov – Sever, Juh, Západ, Podpoľanie a Ponitrie.

Odstrely na výnimky bez výnimky

Prvým krokom k eliminácii stretov s medveďom a regulácii populácie bol však nový zákon o ochrane prírody, ktorý bol schválený s
pomocou KDH v máji a umožňoval odstrel medveďov na výnimku. Užívatelia poľovných revírov tak na výnimku z druhovej ochrany
udelenú rezortom životného prostredia odstreliť problémové jedince aj „preventívne a v predstihu“.

Podmienkou je odporúčanie krízového štábu po tom, čo okresný úrad alebo samospráva vyhlásil mimoriadnu situáciu. V lokalitách s
opakovaným výskytom medveďa by mala byť vymedzená zóna, v ktorej ho bude možné loviť. Taraba hovoril začiatkom októbra o 71
odstrelených medveďoch podľa novej legslatívy. „Pravda je taká, že podľa jeho zákona ministerstvo vydalo k 9. septembru 2024 presne
nula výnimiek a s najväčšou pravdepodobnosťou nevydala ani odvtedy žiadnu,“ konštatoval bývalý štátny tajomník rezortu životného
prostredia Michal Kiča.

https://mediaboard.com/
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Svedčia o tom aj informácie od rezortu životného prostredia, ktoré poskytli iniciatíve My sme les na základe infožiadosti. „Ministerstvo ku
dňu vybavenia tejto žiadosti uvádza, že v roku 2024 nevydalo žiadne rozhodnutie, týkajúce sa povolenia výnimky zo zákazu usmrcovať
chráneného medveďa hnedého,“ reagoval rezort. „Taraba skrátka opätovne bezočivo klame. Všetky doteraz vykonané odstrely sa
realizovali podľa právnej úpravy platnej od roku 2019,“ dodal Kiča.

Zmena legislatívy dostala podľa envirorezortu zelenú aj od Európskej komisie (EK). Komisia je však iného názoru. „V smernici o
biotopoch nie je priestor na preventívne usmrtenie. Výnimka je možná len za podmienky, že neexistuje ekonomicky alebo technicky
uspokojivá alternatíva a ak výnimka nepoškodí priaznivý stav ochrany populácie medveď hnedého v rámci jeho prirodzeného výskytu,“
vysvetlila hovorkyňa Zastúpenia EK na Slovensku Ingrid Ludviková. „Mám v tomto ohľade takéto informácie, v princípe je to pravdivé
tvrdenie,“ uviedol Uhrin. Taraba v reakcii na vyjadrenia EK uviedol, že odmieta, že by Slovensku prebiehal preventívny odstrel.

Autor: Adriána Belej Majerčínová
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UPJŠ predstavila možnosti štúdia počas Dňa otvorených dverí

Košice Spravodajstvo

Zúčastnilo sa takmer 750 žiakov a pedagógov.

Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach (UPJŠ) privítala záujemkyne a záujemcov o štúdium v piatok (18.10.) v dopoludňajších
hodinách v areáli Filozofickej fakulty.

Dňa otvorených dverí (DOD) na UPJŠ v Košiciach sa zúčastnilo takmer 750 žiakov a pedagógov stredných škôl prevažne z Košického a
Prešovského kraja. Pre návštevníkov bol pripravený program, ktorý sa začal oficiálnym privítaním prorektorky Renáty Orosovej:

„UPJŠ v Košiciach má 65 ročnú históriu, na ktorú sme veľmi hrdí. Našou prioritou je poskytovať kvalitné vzdelanie, ktoré reflektuje
potreby dnešného sveta, realizovať výskum, vytvárať podnetné prostredie pre mladých ľudí, ktorí sú pripravení formovať budúcnosť.“

Pedagógovia, študenti a doktorandi univerzity na vlastných skúsenostiach uchádzačom priblížili možnosti štúdia, ktoré ponúkajú fakulty
univerzity. Program vhodne doplnili ďalšie spolky, úseky a organizácie. Tento ročník Dňa otvorených dverí na UPJŠ bol výnimočný tým,
že návštevníci mohli vidieť postavu Pavla Jozefa Šafárika.

„Bol to skvelý nápad. Vidieť Šafárika naživo bol zážitok. Kostým vyzeral naozaj vierohodne. Všetci sa s ním chceli odfotiť,“ uviedla
návštevníčka Dňa otvorených dverí na UPJŠ.

Hovorca lekárskej fakulty Roman Martinský priblížil aktivity pripravené pre budúcich medikov:

„Ústav anatómie predstavil plastové modely ľudského tela a vnútorných orgánov, ktoré umožnili lepšie porozumieť štruktúre a funkciám
organizmu. Záujemci si vyskúšali aj rozoberateľný model lebky a mozgu. Program prvej pomoci bol zameraný na nácvik
kardiopulmonálnej resuscitácie (KPR) pre dospelých aj deti. Návštevníci mali možnosť pozrieť si ukážky chirurgickej inštrumentácie a
naučiť sa základy techniky šitia a uzlenia alebo dokonca extrakcie zubov na modeloch.“

Okrem toho boli k dispozícii praktické skúšky rôznych ošetrovateľských postupov, odberu krvi, ovládania obväzovej techniky a iné.
Prírodovedci prezentovali možnosti štúdia prírodovedeckých predmetov vrátane analýzy dát a umelej inteligencie. Súčasťou boli
praktické ukážky, logické úlohy či hlavolamy.

„Právnická fakulta predstavila študijné programy v odbore právo na prvom a druhom stupni vzdelávania. Predstavené boli aj samotné
študijné plány, skladba predmetov, pracoviská na fakulte, možnosť absolvovať časť štúdia v zahraničí v rámci programu Erasmus+, ale aj
samotná uplatniteľnosť v praxi po skončení štúdia,“ upresnila prodekanka pre vzdelávanie na Právnickej fakulte Simona Ferenčíková.

„V stánku Univerzitného poradenského centra (UNIPOC) si účastníci DOD mohli vyplniť kvíz duševnej pohody, ktorý im percentuálne
vyjadril stav ich duševného zdravia. Navyše výsledky kvízu boli prepojené s Buddy programom, takže účastníci sa zároveň dozvedeli, že
si môžu požiadať o buddyho alebo naopak sú pripravení pomáhať druhým a stať sa buddym,“ priblížila Lenka Hudáková, psychologička z
UNIPOC.

Okrem kvízu duševnej pohody čakali na účastníkov DOD aj informačné a propagačné materiály o rôznych druhoch poradenstva, ktoré
študentom UNIPOC poskytuje a informácie pre študentov so špecifickými potrebami. Svoje aktivity prezentovali aj študentské spolky a
univerzitné médiá.
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Botanické záhrady / Bratislavská na komfort návštevníkov nemyslí, košická ukazuje, že sa to dá aj inak

Zatiaľ čo v Košiciach vybudovali moderné návštevnícke centrum s kaviarňou, v Bratislave zlyháva aj základná údržba.

23 minút čítania

Facebook

Twitter

E-mail

Kopíruj odkaz

Botanické záhrady sú dôležitými inštitúciami z hľadiska vedeckovýskumnej činnosti, vytvárania zbierok, ale majú aj vzdelávací a
rekreačný význam.

V neposlednom rade prispievajú k turistickému ruchu a na celom svete sú obľúbeným miestom návštev tak domácich, ako aj turistov,
ktorí môžu obdivovať nielen lokálnu flóru, ale aj exotické druhy – obzvlášť v skleníkoch, ktoré k mnohým botanickým záhradám
neodmysliteľne patria.

Na Slovensku máme botanické záhrady v Bratislave, Košiciach, Nitre či vo Vysokých Tatrách, okrem toho sa u nás nachádza aj niekoľko
arborét, čo sú tiež botanické záhrady, ale špecializované na dreviny.

Najznámejšími a najväčšími všeobecnými botanickými záhradami na Slovensku sú rozhodne bratislavská a košická. Obe patria pod
univerzity – bratislavská pod Univerzitu Komenského, košická pod Univerzitu Pavla Jozefa Šafárika – a umožňujú vzájomné porovnanie.

Najprv si zhrňme ich základné údaje. Bratislavská botanická záhrada bola založená v roku 1942, tá košická v roku 1950. Čo sa týka
rozlohy, bratislavská má približne 80-tisíc štvorcových metrov, kým košická výrazne viac – takmer 300-tisíc. No približne 24 hektárov z
tejto rozlohy má skôr charakter lesného parku, respektíve arboréta, zvyšok teda tvorí zhruba 6 hektárov.

Košickú botanickú záhradu možno navštíviť celoročne od 9. do 18. hodiny, respektíve do 15. hodiny podľa sezóny. Bratislavská botanická
záhrada je otvorená denne od 9. do 18. hodiny, no navštíviť sa ju dá len od apríla do konca októbra. V zimnom období – od novembra do
konca marca – je pre návštevníkov uzavretá.

Botanická záhrada v Bratislave

Do Botanickej záhrady Univerzity Komenského vstupujeme od parkoviska pri zastávke električiek a autobusov, dostať sa sem je teda
jednoduché. Prejdeme bránou a po pravej strane vidíme malú drevenú búdku vrátnice, kde sa kupujú lístky.

Za vstup zaplatíme 4,50 eura, no fotoaparát zavesený okolo krku prezrádza, že si ideme záhradu fotiť. Pani za okienkom sa zaujíma, o
čo ide, netajíme teda zámer vyhotoviť fotografie do článku v novinách. Zamestnankyňa sa síce správa milo, ale oznámi nám, že ak
chceme fotiť s týmto cieľom, musíme v zmysle cenníka zaplatiť 40 eur.

Vrátnica bratislavskej botanickej záhrady. Foto: Postoj/Jakub Lipták

„Vstup do priestorov pre komerčné využitie za účelom tvorby fotografických, filmárskych, reklamných, diskusných a iných marketingových
produktov, svadobných obradov, eventov s využitím lukrativity daných priestorov. Paušálna hodinová sadzba je 40 eur za hodinu vstupu
do priestorov BZUK,“ uvádza cenník.

Zaplatíme teda aj tento poplatok – v hotovosti. Platba kartou tu ani nie je možná.

Vstupný areál vyzerá udržiavane a je na prvý pohľad zjavné, že rastlinám sa tu darí a je o ne dobre postarané. Po pravej ruke sa
nachádzajú administratívne priestory, asfaltová cestička pokračuje až k rázcestníku. Môžeme odbočiť doľava k vresovisku, pokračovať
rovno k pinetu alebo odbočiť vpravo ku skleníkom či k rozáriu.

Jedinou možnosťou občerstvenia v bratislavskej botanickej záhrade sú tieto automaty. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Tabuľky zakazujúce vstup na trávnik. Foto: Postoj/Jakub Lipták
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Na tomto mieste si možno všimnúť aj malú vydláždenú plochu, kde sa dnes nachádza lavička. Pamätníci si možno spomínajú, že tu
kedysi stál bufet, kde bolo možné zakúpiť si občerstvenie. Ten je však už dlhé roky preč a miesto neho sú povedľa aspoň automaty na
kávu, chladené nápoje či cukrovinky.

Prichádzame ku vchodu do skleníkov, neďaleko ktorého sa uprostred trávnika nachádza fontána. Pozerať na ňu však môžeme len z
diaľky, v tráve je totiž zastrčená ceduľka s piktogramom zakazujúcim vstup na trávnik. Takéto ceduľky nájdeme na niekoľkých ďalších
miestach v botanickej záhrade, obzvlášť tam, kde je nejaká trávnatá plocha.

Vstup do skleníkov prezrádza, že už majú niečo za sebou. Vnútri si možno všimnúť množstvo značne ošarpaných okien či dverí, takmer
všade je opadávajúca farba, hrdza, sklenené tabule skleníkov sú pokryté bielym povlakom. Na múroch sú „mapy“ od plesní. Je tu predsa
len vysoká vlhkosť.

Vstup do skleníkov v bratislavskej botanickej záhrade. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Skleník v bratislavskej botanickej záhrade. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Jednotlivé skleníky sú zamerané na rôzne biotopy – nájdeme tu skleník s tropickou a subtropickou klímou, austrálskou oblasťou,
kaktusmi a pár ďalších. Jednému zo skleníkov dominuje pomerne veľké jazierko s obrovskými leknami. Nachádzame tu mnohé druhy,
ktoré sú známe ako okrasné izbové rastliny, ale aj celkom neznáme.

Práve skleníky sa začiatkom augusta tohto roka stali vyhľadávanou lokalitou, keďže tu vykvitol obrovský zmijovec titánsky. Keďže kvitne
len raz za niekoľko rokov – a to len zhruba na jeden deň –, do záhrady sa vtedy nahrnuli davy návštevníkov a pred vstupom sa tvorili
rady.

Skleník s kaktusmi a sukulentmi v bratislavskej botanickej záhrade. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Zmijovec titánsky (Amorphophallus titanum), ktorý v bratislavskej botanickej záhrade kvitol začiatkom augusta tohto roka. Foto:
Postoj/Jakub Lipták

Nečitateľné informácie

Medzi skleníkmi je niekoľko dverí oblepených nálepkami zakazujúcimi vstup. Je možné, že niektorí návštevníci sa sem dobýjali v
domnienke, že sa tak dostanú do skleníka. Nápisy na nálepkách sú však zásadne iba v slovenčine, rovnako ako aj na informačných
tabuľkách v jednotlivých skleníkoch.

Angličtinu či akýkoľvek iný jazyk okrem slovenčiny by sme márne hľadali takmer v celom objekte. Botanické záhrady sú pritom vo
všeobecnosti častým cieľom nielen domácich, ale vo veľkej miere aj zahraničných turistov. Tí sa tu však nemajú šancu dočítať žiadne
informácie o jednotlivých biotopoch.

Bežný pohľad vnútri skleníkov v bratislavskej botanickej záhrade. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Pokračujúc po chodníku do ďalšej časti záhrady, prejdeme okolo búdky s funkčnými záchodmi a dostávame sa k letničkám, ktoré sú
usporiadané v dvoch veľkých záhonoch uprostred trávnatej plochy. Tu nás však tiež privíta tabuľka zakazujúca vstup na trávnik.
Obdivovať kvety zblízka tak oficiálne nemôžeme, dokonca by sme si nemali môcť prečítať ani informačnú tabuľku o letničkách. Tá sa totiž
od chodníka nachádza vzdialená niekoľko metrov.

Dostávame sa k centrálnej časti záhrady a rozáriu, ktoré je pekne udržiavané a zjavne sa rekonštruovalo v pomerne nedávnom čase. Na
rozdiel od asfaltu sú tu pekné dláždené chodníky a nové lavičky. Ruže sú starostlivo označené menovkami, nachádzajú sa tu aj tri malé
prepojené jazierka s vodnou vegetáciou.

Bratislavská botanická záhrada. Foto: Postoj/Jakub Lipták

O kúsok ďalej je situácia horšia. Dostávame sa do časti, kde sú asfaltové chodníky popraskané, je v nich množstvo výtlkov a „bubnov“,
cez diery prerastá tráva. Niektoré zo schodíkov, ktoré prepájajú chodníky, sú pováľané, prejdeme aj okolo lavičky, na ktorej chýba doska.
Prichádzame k andezitovej skalke.

Nachádza sa vo vyhĺbenej časti, do ktorej treba zísť pár schodíkmi, samotné skalky sú umiestnené po svahoch tejto jamy či roklinky. Šesť
informačných tabuliek prezrádza, že by sa tu malo nachádzať šesť rôznych druhov skaliek. Žiaľ, až päť z týchto tabuliek je vplyvom zubu
času nečitateľných. S ťažkosťou sa snažíme dešifrovať názvy ako melafýrová skalka, teplomilná vegetácia a ďalšie.

Informačné tabuľky o skalkách v bratislavskej botanickej záhrade. Foto: Postoj/Jakub Lipták
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Tabuľky pozostávajú z nálepiek, ktoré tu sú v nezmenenej podobe podľa našich vedomostí už desaťročia. Za to obdobie zubom času
vybledli, pokrútili a poodtŕhali sa. V inej časti záhrady nájdeme ďalšiu takmer nečitateľnú tabuľku s informáciami o rašelinisku. Zopár je
ešte v čitateľnom stave, najmä tie v skleníkoch.

Zo skalky sa na záver presúvame k zadnej a azda aj najromantickejšej časti záhrady pri jazierku. V jeho blízkosti je umiestnených
niekoľko lavičiek, kúsok vedľa sa nachádza detské ihrisko.

Nepretržitý hluk

Výraznou devízou bratislavskej botanickej záhrady je, že cez ňu tečie rieka Vydrica, ktorá pramení v Malých Karpatoch, preteká
Mlynskou dolinou a kúsok za areálom botanickej záhrady sa vlieva do Dunaja.

Žiaľ, riečka je v botanickej záhrade odkrytá len na krátkom úseku, ku ktorému ani nie je možný prístup. Väčšina jej dĺžky vedie
podzemným tunelom.

Chybičkou krásy tohto kúta záhrady je v tesnej blízkosti sa nachádzajúci diaľničný most Lanfranconi, z ktorého sa šíri neustály hluk
dopravy. Kedysi sa botanická záhrada rozprestierala aj v týchto končinách, dokonca tu stála vila grófa Eneu Graziosa Lanfranconiho –
napokon v areáli jeho vily táto botanická záhrada vznikla. Pri výstavbe diaľničného mosta na prelome 80. a 90. rokov bolo zo záhrady
ukrojené a tá sa dnes konštrukcie mosta takmer dotýka.

Vzhľadom na to, že zdroj hluku je vo výške mostovky a v tesnej blízkosti záhrady, počas návštevy je ťažké ho odfiltrovať a počúvať
miesto áut zvuky prírody je takmer nemožné. Keďže do botanických záhrad chodia návštevníci najčastejšie za oddychom, je to značná
nevýhoda, ktorá by sa možno dala aspoň čiastočne vyriešiť protihlukovou stenou. Taká však na moste a jeho privádzači chýba.

Celkovo možno dojem z botanickej záhrady v Bratislave zhodnotiť tak, že o rastliny je zjavne dobre postarané. Rastie tu množstvo
zaujímavých druhov drevín, kvetov aj iných rastlín, dá sa tu poprechádzať po exteriérovej parkovej časti aj obdivovať exotické druhy v
skleníkoch.

Z hľadiska služieb pre návštevníkov a celkového komfortu je návšteva záhrady skôr sklamaním. O rastlinách sa dozvieme len málo
informácií – ak by sme neovládali slovenčinu, tak žiadne –, stav skleníkov a na niektorých miestach aj chodníkov je znakom veľmi
nedostatočnej údržby. Tabuľky zakazujúce vstup na trávnik či stav niektorých informačných tabuliek pôsobia, akoby tu návštevník bol
skôr nežiaduci element.

Foto: Postoj/Jakub Lipták

Sklamaním je aj nemožnosť občerstviť sa na úrovni, prípadne si zakúpiť suvenír alebo nejakú rastlinu či semená. Niektoré botanické
záhrady, napríklad Arborétum Mlyňany, spolupracujú s komerčnými záhradníctvami, ktoré vedia návštevníkom takúto službu poskytnúť.

Napokon, veľkou nevýhodou – za ktorú však botanická záhrada ako taká nemôže – je hluk z diaľničného mosta, ktorý v záhrade sťažuje
či takmer znemožňuje uvoľnenie sa a oddych.

Botanická záhrada Košice

Na Mánesovej ulici v Košiciach sa nachádza Botanická záhrada Univerzity Pavla Jozefa Šafárika. Dá sa tu bez problémov zaparkovať,
príchod je možný aj z neďaleko sa nachádzajúcich zastávok autobusov a električiek.

Do záhrady vstupujeme cez zrekonštruovanú budovu, kde sa nachádza návštevnícke centrum. Ide o miestnosť, v ktorej sa okrem
samotnej pokladne na kúpu lístkov nachádzajú stoly a stoličky, informačné obrazovky, toalety či regál s rastlinami na predaj. Tieto rastliny
sú z vlastných prebytkov botanickej záhrady.

Zakúpiť si tu môžeme aj drobné suveníry či dokonca záhradnícku zásteru aj s náradím. Vstupné 4 eurá možno zaplatiť v hotovosti alebo
kartou, dostaneme aj informačný leták s mapkou areálu. Napriek tomu, že tu fotíme, nie sme vyzvaní zaplatiť nejaký špeciálny poplatok.

Foto: Postoj/Jakub Lipták

Návštevnícke centrum košickej botanickej záhrady. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Po vstupe pokračujeme najprv do exteriérovej časti záhrady k trvalkám. Rázcestník nás v slovenčine aj angličtine informuje, že sa
môžeme vydať napríklad k expozícii rastlín nášho okolia, expozícii mrazuvzdorných sukulentov či k mini zoo. Máme aj možnosť vybrať si
dva náučné chodníky: dendrologický a včelársky.

V jednotlivých oblastiach záhrady alebo pri niektorých významnejších rastlinách sa nachádzajú informačné tabuľky aj s fotografiami.
Nechýba popis v slovenčine a angličtine a v niektorých prípadoch dokonca aj Braillovým písmom.
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Botanické záhrady azda všade na svete čelia aj návštevníkom, ktorí si chcú nejakú rastlinu odtrhnúť a odniesť ako suvenír. Okrem
informačných tabúľ tu preto nájdeme aj niekoľko varovných, ktoré upozorňujú na to, že krádež rastliny alebo jej časti môže byť
priestupkom či trestným činom a že to ohrozuje zbierky botanickej záhrady.

Rázcestník v košickej botanickej záhrade. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Foto: Postoj/Jakub Lipták

V exteriérovej časti prejdeme okolo malého jazierka s vodnými rastlinami, potôčika a altánku k časti, ktorá začína viac pripomínať les,
respektíve park. Tu má záhrada hornatejší charakter. Po chodníku prichádzame k mini zoo, kde môžeme vidieť králiky a andulky. Oproti
sa nachádza montessori škôlka, ktorá je tiež súčasťou areálu botanickej záhrady.

Oblúkom sa presunieme až ku koncu včelárskeho náučného chodníka, kde sú v bezpečnej vzdialenosti umiestnené úle. Z lesnej časti
záhrady sa vrátime dole a presunieme sa do skleníkov. Prejsť musíme cez miestnosť, kde sa v čase našej návštevy nachádza expozícia
plodín, sú tu taktiež akváriá, ako aj prechod do inej časti budovy, ktorú využívajú zamestnanci a študenti.

Foto: Postoj/Jakub Lipták

Náučné chodníky aj kaviareň

Skleníky sú v Košiciach rovnako ako v Bratislave rozdelené podľa jednotlivých biotopov, no ich stav je výrazne lepší. Vnútorné priestory
sú čisté a udržiavané, v každom skleníku sú taktiež veľké informačné tabule s informáciami v slovenčine aj angličtine. Nájsť tu môžeme aj
pár terárií so zaujímavými druhmi exotického hmyzu.

Azda najväčším unikátom je Viktóriin skleník, cez ktorý sa vchádza cez dvoje dverí a sieťku. Je to tak preto, lebo vnútri voľne poletujú
desiatky tropických motýľov. Vidieť zblízka také veľké a nezvyčajne sfarbené motýle je skutočne zážitok.

Skleník v košickej botanickej záhrade. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Tropické motýle vo Viktóriinom skleníku. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Po prehliadke skleníkov sa vraciame k hlavnej bráne a zastavíme sa v modernej kaviarni oproti návštevníckemu centru. Občerstviť sa
sem chodia nielen návštevníci záhrady, ale aj zamestnanci a študenti.

Košická botanická záhrada zanecháva veľmi dobrý dojem. Hoci jej vonkajšiu časť tvorí najmä lesný park a areál s inými rastlinami je
pomenší, dobre je tu postarané nielen o flóru, ale aj o chodníky, lavičky či informačné materiály v podobe tabúľ a náučných chodníkov.
Príjemne prekvapila aj prítomnosť smetných košov na triedený odpad či informácie v angličtine alebo v Braillovom písme. Skleníky
hodnotíme taktiež veľmi vysoko nielen z hľadiska vegetácie, ale aj ich celkového stavu.

Všetky tieto faktory vrátane príjemnej kaviarne zanechávajú z návštevy košickej botanickej záhrady dojem, že návštevník je tu vítaný a je
oňho postarané.

Porovnanie informačných tabuliek o austrálskej vegetácii v košickej (vľavo) a bratislavskej (vpravo) botanickej záhrade. Foto:
Postoj/Jakub Lipták

Obrovský investičný dlh

S otázkami sme sa obrátili na obidve botanické záhrady. Vzhľadom na to, že výhrady sme mali najmä voči bratislavskej, adresovali sme
jej viac otázok. Pýtali sme sa napríklad na to, prečo sa rozhodli vyberať poplatok za komerčné fotografovanie, hoci botanická záhrada
spadá pod verejnú inštitúciu – Univerzitu Komenského v Bratislave.

„Botanická záhrada UK je v prvom rade vzdelávacím a výskumným pracoviskom univerzity,“ odpovedala pre Postoj hovorkyňa Univerzity
Komenského Eva Kopecká. „Napriek tomu sme sa ju rozhodli sprístupniť verejnosti a stala sa obľúbeným miestom na komerčné
fotografovanie. Spoplatnenie je snahou aspoň trochu zmierniť obrovský investičný dlh,“ dodala. Možnosť platby kartou podľa jej slov
záhrada plánuje zaviesť.

V odpovedi ďalej uviedla, že na novinárov sa táto povinnosť nevzťahuje, ak sa v budúcnosti vopred ohlásime oddeleniu pre vonkajšie
vzťahy.

Zaujímali sme sa aj o to, ako majú túto vec nastavenú v Košiciach. Z tejto botanickej záhrady nám odpovedal priamo jej riaditeľ Pavol
Mártonfi.

„V Botanickej záhrade UPJŠ v Košiciach je fotografovanie na súkromné účely bezplatné po zakúpení bežného vstupného. V prípade 
napríklad svadobného fotografovania je potrebné okrem vstupného zaplatiť poplatok 20 eur. V prípade fotografovania na komerčné účely
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sa cena prenájmu priestorov botanickej záhrady stanovuje dohodou,“ uviedol riaditeľ a dodal, že celková cena závisí od času a dĺžky
fotenia, miesta, využitých priestorov a ďalších faktorov.

Skleníky košickej botanickej záhrady. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Vzhľadom na to, že košická záhrada je otvorená celoročne a bratislavská je päť mesiacov v roku zatvorená, zaujímalo nás, prečo je to
tak.

„Harmonogram súvisí s agrotechnickými termínmi. Od októbra prebiehajú údržbové práce ako hrabanie lístia, strihanie ruží, likvidácia
náletových drevín, orezy drevín, likvidácia letničiek, rozvoz zeminy, presádzanie,“ vysvetlila hovorkyňa UK Kopecká.

Riaditeľ košickej záhrady si myslí, že to, či sa botanická záhrada rozhodne v zimnom období zavrieť alebo zostane otvorená, závisí od
mnohých faktorov.

„Každá botanická záhrada má svoje špecifické podmienky odvíjajúce sa od financií na prevádzku, počtu pracovníkov, veľkosti priestorov
z hľadiska bezpečnosti návštevníkov pri údržbe a koniec koncov aj návštevnosti – pokiaľ je návštevnosť príliš nízka, môže byť otvorenie
nerentabilné. Takže obe možnosti sú prijateľnou alternatívou,“ uviedol Mártonfi.

Kaviareň v košickej botanickej záhrade. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Zákaz vstupu na trávu obhajujú

V Bratislave sme sa ďalej pýtali na stav informačných tabuliek, z ktorých mnohé sú nečitateľné.

„Takýchto tabuliek je 10, už sú vytlačené, budeme ich inštalovať na jar. Aktuálne spolupracujeme s polygrafickou strednou školou,
študenti majú v rámci svojho ročníkového projektu vytvárať návrhy na orientačné prvky a rôzny merkantil pre botanickú záhradu. Ak sa
projekt podarí, grafické návrhy určite využijeme na skvalitnenie orientačného systému,“ odpovedala Kopecká.

Zákaz vstupovania na trávu však hovorkyňa obhajuje. „Má chrániť príslušnú vegetáciu a fontánu pred poškodením. Na voľný pohyb a hry
je vyčlenená veľká lúka pri detskom ihrisku,“ skonštatovala.

Informačná tabuľka o serpentinitovej skalke v bratislavskej botanickej záhrade. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Dopytovali sme sa aj na stav skleníkov či chodníkov v záhrade. Kopecká priznáva, že stav skleníkov nie je ideálny. „Botanická záhrada
UK je podobne ako mnohé iné univerzitné priestory zaťažená značným investičným dlhom. Ostatná rekonštrukcia prebehla v rokoch
1988 – 1990 a v blízkej budúcnosti bude univerzita skleníky určite rekonštruovať. V tejto chvíli sú však pre nás prioritné rekonštrukcie
internátov,“ vyjadrila sa.

Bratislavská botanická záhrada má podľa vlastných slov veľký problém s financiami, čo sa odráža na jej technickom stave. Dalo by sa
polemizovať o tom, či niektoré čisto estetické záležitosti ako oškrabanie starej farby z dverí a ich natretie novou farbou by nedokázala
urobiť za minimálne náklady aj vo vlastnej réžii. Takisto vyhotovenie informačných tabuliek zrejme nie je mimoriadne nákladná záležitosť.

Mapka košickej botanickej záhrady v informačnom letáku. Foto: Postoj/Jakub Lipták

To neznamená, že je dôvod pochybovať o finančnom dlhu bratislavskej záhrady. No vzhľadom na to, že stav tej košickej je výrazne
odlišný, zaujímali sme sa, odkiaľ sa im darí získavať financie. Podľa slov Pavla Mártonfiho je viaczdrojové.

„Základom, ale úplne nepostačujúcim je štátna dotácia určená pre univerzitné botanické záhrady. Žiaľ, už mnoho rokov sa takmer
nezmenila a nereflektuje zvyšovanie miezd a cien tovarov a služieb. Existencia botanickej záhrady by nebola možná bez intenzívnej
podpory materskej univerzity z jej rôznych zdrojov,“ vyjadril sa.

„Okrem toho vstupujeme do projektových výziev Európskej únie (napríklad Európsky fond regionálneho rozvoja), ministerstiev a ďalších
menších programov. Tak sa nám napríklad podarilo realizovať zateplenie budovy, výstavbu dendrologického náučného chodníka alebo v
minulom roku realizovať projekt zberu dažďovej vody zo skleníkov. Menšími, ale veľmi prospešnými sumami nám pomáha občianske
združenie BotaniKE a sponzori,“ uviedol ďalej riaditeľ pre Postoj.

Botanická záhrada v Košiciach. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Ďalším nezanedbateľným príjmom je podľa jeho slov príjem zo vstupného pri súčasnej ročnej návštevnosti 70- až 80-tisíc platiacich
návštevníkov.

„Stále však pociťujeme nedostatok financií, akútne potrebujeme rekonštruovať kúrenie v tropickom skleníku Viktória a v pestovateľských
skleníkoch, pričom tropický skleník by potreboval nutne modernizáciu ako celok, funguje od roku 1958 len s malými úpravami,“ dodal.
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O protihlukovej bariére sa neuvažuje

Bratislavskej záhrady sme sa pýtali aj na chýbajúce gastronomické zariadenie. Podľa Kopeckej je to dané tým, že by to pre nájomcu
nebolo rentabilné „vzhľadom na značné výkyvy v návštevnosti v závislosti od počasia“. Podľa jej slov však plánujú ponuku rozšíriť a
uvažujú o zriadení čajovne.

Napokon sme sa zaujímali o situáciu súvisiacu s hlukom od Mosta Lanfranconi. Keďže vyriešiť to nie je v silách samotnej botanickej
záhrady alebo Univerzity Komenského, pýtali sme sa, či v tejto veci komunikovali s Národnou diaľničnou spoločnosťou napríklad s
návrhom inštalácie protihlukových bariér. Podľa Kopeckej túto námietku vzniesli pri výstavbe mosta a vtedy bola zamietnutá, keďže
záhrada sa nenachádza v obytnej zóne.

Most Lanfranconi z bratislavskej botanickej záhrady. Foto: Postoj/Jakub Lipták

Obrátili sme sa preto aj na samotnú Národnú diaľničnú spoločnosť s otázkami sústredenými na potenciálne protihlukové bariéry.

„Samotný most je situovaný v lokalite s nižším zastúpením obytných domov, preto neevidujeme sťažnosti od obyvateľov v lokalite okolo
botanickej záhrady. Napriek tomu Národná diaľničná spoločnosť sa hlukom z dopravy v intravilánoch zaoberá,“ uviedla spoločnosť pre
Postoj.

Konkrétne spomenula, že na Moste Lanfranconi boli vymenené tri mostné závery a že intenzívne pracuje na systémových riešeniach ako
vybudovanie diaľničnej križovatky D1/D4 či Tunelu Karpaty, ktoré by mali odbremeniť Bratislavu najmä od nákladnej dopravy.

K možnosti umiestnenia protihlukových bariér sa však Národná diaľničná spoločnosť nevyjadrila. Ruch z dopravy tak bude rušiť
obdivovateľov botanickej záhrady v hlavnom meste aj naďalej.

Autor: Jakub Lipták
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Botanická záhrada v Košiciach sa pýši novou Alejou osobností: Aha, kto zasadil prvý strom!

V botanickej záhrade vyrastie Aleja osobností.

V Botanickej záhrade Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (UPJŠ) v Košiciach vzniká Aleja významných osobností.

Prvý strom v nej vo štvrtok slávnostne zasadil bývalý prezident SR Rudolf Schuster. Aleju sa rozhodli vytvoriť pri príležitosti
Stredoeurópskeho dňa stromov. Návštevníkom má pripomínať dôležitosť stromov a potrebu aktívnej starostlivosti o životné prostredie.

Fotogaléria

8

fotiek v galérii

V budúcej aleji v lesoparku botanickej záhrady pribudla ako prvá višňa obyčajná kultivar Rhexii. Ide o okrasný strom s plným bielym
kvetom, ktorý kvitne zvyčajne koncom mája a nevytvára plody. "Nech len rastie pekne do výšky aj do šírky, a nech slúži všetkým tým,
ktorí sa sem prídu pozrieť a rekreovať," povedal pre TASR Schuster.

Botanická záhrada v Košiciach v lete predviedla šou s 3000 motýľmi

"Som nesmierne rád, že v čase, keď sa stretávame s mnohými necitlivými zásahmi do prírody vrátane ziskuchtivého výrubu stromov,
začíname novú tradíciu," uviedol riaditeľ botanickej záhrady Pavol Mártonfi. Podľa neho chcú pripomenúť význam stromov a dôležitosť
starostlivosti o životné prostredia. "Významné osobnosti určite pôjdu veľmi dobrým príkladom všetkým ostatným," dodal.

Stromy majú do aleje postupne vysádzať významné osobnosti zo Slovenska aj zo zahraničia. Označované budú dvojjazyčnými
informačnými tabuľkami. " Vedenie univerzity považuje toto podujatie za významný príspevok Botanickej záhrady UPJŠ ku kultúrnej
diplomacii v rámci mesta Košice, regiónu a Slovenska," doplnila prorektorka pre medzinárodne vzťahy Slávka Tomaščíková.

Viac k téme:

Autor: TASR
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Exprezident Schuster vysadil svoj strom

V Košiciach vzniká Aleja významných osobností.

KOŠICE. V Botanickej záhrade Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (UPJŠ) v Košiciach vzniká Aleja významných osobností.

Prvý strom v nej vo štvrtok slávnostne zasadil bývalý prezident SR Rudolf Schuster. Aleju sa rozhodli vytvoriť pri príležitosti
Stredoeurópskeho dňa stromov.

Návštevníkom má pripomínať dôležitosť stromov a potrebu aktívnej starostlivosti o životné prostredie.

V budúcej aleji v lesoparku botanickej záhrady pribudla ako prvá višňa obyčajná kultivar Rhexii.

Ide o okrasný strom s plným bielym kvetom, ktorý kvitne zvyčajne koncom mája a nevytvára plody.

„Nech len rastie pekne do výšky aj do šírky, a nech slúži všetkým tým, ktorí sa sem prídu pozrieť a rekreovať," povedal Schuster.

„Som nesmierne rád, že v čase, keď sa stretávame s mnohými necitlivými zásahmi do prírody vrátane ziskuchtivého výrubu stromov,
začíname novú tradíciu," uviedol riaditeľ botanickej záhrady Pavol Mártonfi.

Podľa neho chcú pripomenúť význam stromov a dôležitosť starostlivosti o životné prostredia. „Významné osobnosti určite pôjdu veľmi
dobrým príkladom všetkým ostatným," dodal.

Stromy majú do aleje postupne vysádzať významné osobnosti zo Slovenska aj zo zahraničia.

Označované budú dvojjazyčnými informačnými tabuľkami. Prvý strom zasadil Rudolf Schuster.

FOTO: TASR

Autor: (tasr)
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Lekárske fakulty oceňujú výzvu na simulátorové centrá, tam to však podľa nich nekončí

Slovensko Spravodajstvo

Cieľom je prepojiť štúdium s praxou a urobiť lekárske odbory viac atraktívne.

Rezort školstva vyhlásil výzvu na simulátorové centrá lekárskych fakúlt, ktoré sa majú stať štandardom v systéme vzdelávania budúcich
lekárov. Vyčlenil na to vyše 51,5 milióna eur a cieľom je prepojiť štúdium s praxou a urobiť lekárske odbory viac atraktívne. Možnosť
zapojiť sa do výzvy chce využiť aj Lekárska fakulta Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach.

„Na Lekárskej fakulte UPJŠ máme centrum simulátorovej a virtuálnej medicíny, ktoré je najmodernejším na Slovensku. Pre študentov je
to neoceniteľná pomoc. Môžu si tam nacvičiť rôzne vyšetrovacie techniky, s ktorými sa bežne nestretnú. Preto sme s veľkou radosťou
privítali, že ministerstvo školstva vyhlásilo výzvu, do ktorej sa, samozrejme, plánujeme zapojiť. Radi by sme rozšírili naše simulátorové
centrá kúpou nových simulátorov a rozšírením priestorov, v ktorých bude prebiehať výučba simulátorovej medicíny,“ uviedol dekan fakulty
Peter Jarčuška.

Financie z výzvy môžu čerpať všetky fakulty verejných vysokých škôl s lekárskymi a zdravotníckymi študijnými odbormi, a to aj v
spolupráci so strednými zdravotníckymi školami. O tom, že sú takéto výzvy pre školy naozaj potrebné, nás informovala aj Prešovská
univerzita. Zo stanoviska Fakulty zdravotníckych odborov vyplýva, že by tu zo získaných peňazí chceli vytvoriť ďalšie simulátorové
centrum, ktoré doplní už fungujúce laboratóriá:

„Naším cieľom bude vytvoriť školiace simulačné centrum s jasne vymedzenou víziou a poslaním, vrátane kvalifikovaného personálu a
simulačným vybavením s príslušnými technológiami v súlade s aktuálnymi vedeckými dôkazmi a medzinárodnými odporúčaniami pre
simulačnú výučbu. Simulačné centrum bude cvičným zdravotníckym pracoviskom, kde pacientov budú predstavovať sofistikované
moderné simulátory s vysokou mierou reálnosti. Študenti si budú môcť bez obáv vyskúšať a precvičiť široké spektrum diagnostických a
terapeutických postupov a byť lepšie pripravení pre reálnu prax. “

Univerzita už v súčasnosti disponuje simulátorovými centrami, avšak takýchto projektov podľa nej nikdy nie je dosť.

Ilustračná fotografia / TASR

Rovnako už desať rokov takéto centrum funguje na Lekárskej fakulte Univerzity Komenského v Bratislave.

„Naše simulačné centrum je najvyťaženejšie na Slovensku, počas semestra prejde cezeň okolo 2000 študentov za jeden týždeň.
Podporu štátu potrebujeme hlavne na podporu simulačnej výučby zvýšeného počtu medikov, ktorí boli prijatí na našu lekársku fakultu,
ako aj na obnovu simulátorov a rozšírením priestorov tak, aby sme mohli učiť ešte kvalitnejšie budúcich lekárov. Naše simulačné centrum
je vysoko profesionálne, ale jeho rozvoj závisí na finančných prostriedkoch mimo rozpočtu, pretože simulátory, trenažéry, ako aj
vybudovanie infraštruktúry potrebnej na prevádzku stoja nemalé financie, pričom niektoré potrebné simulátory na kvalitnú prípravu
nových lekárov stoja státisíce, “ uviedla prednostka Ústavu medicínskeho vzdelávania a simulácií Silvia Hnilicová.

Aktivity simulačného centra plánuje fakulta rozšíriť aj v súvislosti so záverečnými skúškami študentov podľa medzinárodne známej
metódy Organizácie pre bezpečnosť a spoluprácu v Európe. Aj preto sa plánuje uchádzať o financie v rámci uvedenej výzvy ministerstva
školstva.

Lekárskych fakúlt sme sa však pýtali, aké ďalšie výzvy by od štátu uvítali a v čom pociťujú najväčšie rezervy od štátu. Z odpovedí
vyplynulo, že sa vyvíja najmä oblasť diagnostických a terapeutických postupov v jednotlivých odboroch. Potreba efektívnych metód
školenia, ktoré zlepšujú výsledky učenia a pripravujú študentov na reálne scenáre, preto nikdy nebola dôležitejšia. To si vyžaduje aj
prípravu pedagógov v oblasti simulačnej výučby, resp. vytvorenie školiacich centier pre lektorov v takejto výučbe. V zahraničí, napríklad v
Česku a Poľsku, dlhodobejšie fungujú cvičné nemocnice a simulačné centrá pre vzdelávanie zdravotníckych pracovníkov s vytvorenými
podmienkami pre vzdelávanie a školenie pedagógov. To by uvítali aj fakulty na Slovensku.

Autor: RÁDIO KOŠICE
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